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Píseň 397 1.sl varhanní doprovod        7.2.2021jm  

Tyto neděle církevního roku mají sice jména, ale nijak zvláštní, jen podle toho, kolik dní zbývá do velikonoc. Ta dnešní 
počítá šedesát dní.  

Ž 44,9Po všechny dny byl Bůh naší chloubou, tvému jménu chceme vzdávat chválu věčně.  

Píseň 118 varhanní doprovod 

Pane Bože, stojíme před tebou, částečka tvého lidu a už ani nenacházíme slova, abychom vyjádřili svůj strach a 
malomyslnost. Prosíme, přidávej nám víry. Předkládáme ti svou modlitbu a věříme, že porozumíš slovům našich 
srdcí. Odpusť, prosíme, že my nedostatečně rozumíme tvým slovům, která nás vedou k naději. Prosíme, opakuj nám 
slova naděje, znovu a znovu, potřebujeme se jich držet. Pane Kriste, naděje tvého odpuštění se chceme držet, 
prosíme, odpusť nám a buď svojí láskou při nás, přijď do tohoto světa. Duchu svatý, děkujeme za každý pěkný 
okamžik, za to, co jsme zvládli, za to, co se dokonce dobře povedlo. Děkujeme zvláště za každé setkání, které je v této 
době tak vzácné. Děkujeme za každou malou věc, která nám udělala radost. Která byla dobrá nebo povzbuzující. 
Spatřujeme v tom tvoji laskavou péči. Tobě buď chvála. Amen  

1.čtení Mt 13, 1-9  

I mluvil k nim mnoho v podobenstvích: „Vyšel rozsévač rozsívat.  Když rozsíval, padla některá zrna 
podél cesty, a přilétli ptáci a sezobali je. Jiná padla na skalnatou půdu, kde neměla dost země, a 
hned vzešla, protože nebyla hluboko v zemi.  Ale když vyšlo slunce, spálilo je; a protože neměla 
kořen, uschla. Jiná zas padla mezi trní; trní vzrostlo a udusilo je.  A jiná zrna padla do dobré země a 
dala užitek, některé sto zrn, jiné šedesát a jiné třicet.  Kdo má uši, slyš!“ 

Toto podobenství mluví o slovu, myslí se o slovu Božím, to je to semeno, a my jsme ta půda. Proto následující píseň 
bude: Moudrosti poklad z nebe je slovo Boží nám. Text je překlad původního textu německého, pořídil ho 
J.A.Komenský 

Píseň 446 varhanní doprovod 

2.čt Ez 11,14-25   

I stalo se ke mně slovo Hospodinovo:  
 „Lidský synu, tvým bratřím, mužům z tvého příbuzenstva a celému domu izraelskému říkají 
obyvatelé Jeruzaléma: ‚Zůstaňte si daleko od Hospodina! Tato země byla dána do vlastnictví nám.‘  
Proto řekni: Toto praví Panovník Hospodin: Ano, vzdálil jsem je mezi pronárody a rozptýlil po 
zemích; avšak v zemích, do nichž přišli, jsem se jim stal na ten krátký čas svatyní.  Proto jim řekni: 
Toto praví Panovník Hospodin: Shromáždím vás z pronárodů, posbírám vás ze zemí, do nichž jste 
byli rozptýleni, a dám vám zemi izraelskou.  Přijdou tam a odstraní z ní všechny její ohyzdné a 
ohavné modly. A dám jim jedno srdce a vložím do jejich nitra nového ducha, odstraním z jejich těla 
srdce kamenné a dám jim srdce z masa, aby se řídili mými nařízeními, zachovávali moje řády a 
jednali podle nich. I budou mým lidem a já jim budu Bohem.  Ale cestu těch, jejichž srdce se drží 
ohyzdných a ohavných model, uvalím na jejich hlavu, je výrok Panovníka Hospodina.“  
Tu zvedli cherubové křídla a kola se vznesla spolu s nimi a sláva Boha Izraele byla nahoře nad nimi.  
Pak se Hospodinova sláva, která byla nad středem města, vznesla a stanula nad horou na východ od 
města. A duch mě zvedl a přenesl do Kaldejska k přesídlencům. Stalo se tak ve vidění mocí ducha 
Božího; a vidění, jež jsem měl, se ode mne vzneslo.  I sdělil jsem přesídlencům všechno, co mi 
Hospodin ukázal. 

Milí bratři a milé sestry, 

Ježíšova milost je nám blízko, je mezi námi i v těchto našich dnech. Toto byla poslední věta z minulého kázání. Ovšem 

https://soundcloud.com/ecirkev/397-radujme-se-vzdy-spolecne?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
https://soundcloud.com/ecirkev/118-o-chvalte-laskaveho-pana?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
http://www.katolik.cz/kalendar/vypis_lit.asp?d=21&m=9&r=2008
https://soundcloud.com/ecirkev/446-moudrosti-poklad-z-nebe?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
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vás nechci zkoušet, sama bych si to taky nepamatovala, ale můžu se podívat. Důvodem, proč to připomínám, je právě 
přečtený text z proroka Ezechiele. Čtení se dostalo i k nám zásluhou kolegy faráře Lukáše Klímy z Proseče, četl kázání 
na tento text na minulé pastorálce. Zdálo se mi, a nejenom mě, že tak, jak to pojal, bylo velmi povzbuzující, a 
podařilo se mu vystihnout myšlenku, kterou se snažím sdělovat už od vánoc. Od adventu. Na důkaz toho je ta 
poslední věta z minulého kázání. Pořád jde o to, že Bůh je mezi námi.  

Prorok Ezechiel, to jsou mohutné vize. Elie Wiesel, židovský spisovatel, o něm říká, že je „vášnivý a úchvatný řečník, 
jehož představy jsou naplněné hrůzou i krásou, a že nikdo z lidí neozářil budoucnost takovým světlem jako on, a 
možná to tak bylo proto, že nikdo jiný neprožil tmu, která předchází úsvitu.“ Že tma vždycky postupuje a nakonec 
nutně dojde do té fáze, která předchází úsvitu, to se zdá jako zbytečné oznámení. Ledaže bychom svá trápení 
přirovnali ke tmě, potom je to oznámení velmi povzbuzující.  
Ezechiel velmi často vidí jaksi příliš, jak mu až vytýkají židovští teologové, vlastně mu nevytýkají to, že vidí příliš, ale 
spíše to, že o tom mluví. Jakoby prozrazoval až moc o nebi a o Bohu. Dnes mu za to však můžeme být vděčni.  

Co se týče historického zařazení, jeho proroctví patří do doby, kdy byl zbořen jeruzalémský chrám a prorok Ezechiel 
je mezi těmi, kdo jsou odvlečeni do Babylóna. Tam prožívá své vize o nebi. Válka a deportace, exil, to jsou rozhodně 
příšerné a těžké věci, ale nejhorší bylo to, že ti deportovaní byli vzdáleni od chrámu, tehdejší věřící to musel cítit tak,   
jako by byli daleko od Hospodina. Jistěže poměrně krátce nato byl chrám dokonce zbořen, tam však ještě v našem 
čtení nejsme. Jsme u odvlečených, kterým vzkazují jejich bratři a sestry – zůstaňte si daleko od Hospodina. Jakoby 
řekli: už o vás nemá zájem. Ztratili jste se mu ze zřetele. Protože Hospodin sídlí v chrámu, a vy jste kdovíkde.  

Myslím, že i kdyby dnes někdo řekl tzv. ateistovi: Bůh na tebe kašle, tak by se ho to dotklo. A musel by se hodně 
vzepřít, aby si obhájil, že mu je to jedno, protože v Boha stejně nevěří. A co kdyby to někdo řekl nám. „Ty pro Boha 
neexistuješ.“ Snad teď lépe rozumíme těm, kdo dostali takový vzkaz do Babylóna.  

Jak do této pochmurné tmy vnese prorok Ezechiel světlo? On ne, ale Hospodin vnese světlo, a jeho slovo prorok 
vyřizuje. Řekne: Ano, vzdálil jsem je mezi pronárody a rozptýlil po zemích; avšak v zemích, do nichž přišli, jsem se jim 
stal na ten krátký čas svatyní. Tady je však posun v překladu, na který nás upozornil právě kolega Klíma. Přesněji by 
mělo být: v zemích, do kterých přišli, jsem se jim stal malou svatyní. A to je to světlo. Ať jste, kde jste, Hospodin jde 
s vámi. Nemáte chrám? Nevadí, Bůh sám se vám stane malým chrámem. A ovšem, následuje zaslíbení, že ty 
rozptýlené zase shromáždí. To bude to jitřní světlo. Zatím však trvá tma před rozbřeskem. A na tu dobu vám bude 
sám Bůh svatyní.  

Neplatí to jen pro ty v Babylónii, platí to i pro nás, a opět je to důraz z kázání Lukáše Klímy: tam, kde jsme, se nám 
Hospodin stává malou svatyní. A za vás bych chtěla říct, že to je velmi povzbudivé v době, kdy někdo do kostela 
nemůže přijít vůbec a ve sboru se jinak nemohou konat žádná setkání. V místech, do nichž přišli, jsem se jim stal na 
ten krátký čas svatyní, praví Hospodin. 

Stará zaslíbení i nám mohou ozařovat světlem budoucnost, která se s prodlužováním této vymknuté doby jeví temná. 
Takových zaslíbení a povzbuzení je v Bibli, zvané také Písmo svaté, veliké množství.  

Tím se vracím k prvnímu čtení, což je perikopa na tuto neděli. Podobenství o rozsévači. To podobenství je velmi 
známé, a známý je i jeho výklad, který následuje v samotném evangeliu, což není obvyklé. Výklad vám krátce 
připomenu: Semeno je Boží slovo. Podél cesty – to jsou ti, kteří uslyší, ale pak přichází ďábel a bere slovo z 
jejich srdcí, aby neuvěřili a nebyli zachráněni.  Na skále – to jsou ti, kteří s radostí přijímají slovo, když je 
uslyší; protože v nich však nezakořenilo, věří jen nějaký čas a v čas  pokušení odpadají. Semeno padlé do trní 
jsou ti, kteří uslyší, ale potom je starosti, majetek a rozkoše života dusí, takže nepřinesou úrodu.  Semeno v 
dobré zemi jsou ti, kteří uslyší slovo, zachovávají je v dobrém a upřímném srdci a s vytrvalostí přinášej í 
úrodu. 

To je tedy výklad, myslím, že i ten není pro vás žádným překvapením. Jenom na okraj, vždycky se tak důkladně 
zabýváme těmi částmi výsevu, které se neujaly, že snadno přehlédneme stonásobný užitek. To už je nějaký výnos. A 
potom, vy, kteří jste toho v životě naseli už spoustu, víte dobře, že většina toho přece padne do dobré půdy, jinak by 
hospodář musel být úplné nemehlo.  
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Ovšem potíž je v tom, že my jsme ty druhy půdy a člověk se nejspíše zasekne na tom, jakou kvalitou země je právě 
on/ona. K tomu jsem našla tuto prosebnou a kající modlitbu:  

Pane, jsem špatné pole pro tvou lásku, kamenité a tvrdé. Každý hospodář by se ho už zbavil. Ty se však pokoušíš 
znovu a znovu, sotva ve mně tvá poslední setba uschla a udusila se v starosti a pohodlnosti a blahobytu. 
Rozdáváš se plnýma rukama Bůh v chlévě, Bůh v slově, Bůh na kříži den za dnem.  
Pane, mé srdce se zatvrdilo v sebelásce, v touze po uznání, vzestupu, majetku. 
Mé srdce je pevně udupané zklamáními a hořkostmi mnoha let. 
Mé uši jsou ucpané, mé oči zacloněné i proti tvému slovu, tvému světlu.  
Pane, jenom ty však máš slova věčného života. Jen ty dáváš odpověď na rdousící otázky mého srdce. Pošli svá slova, 
konečně zapustila kořeny a přinášela plody.  

Od tohoto přemýšlení bych nyní ráda obrátila vaši pozornost k tomu semeni, tedy Božímu slovu.  

Před pár týdny jsme na toto podobenství vytvořili nedělku, možná ji někdo viděl, tam bych bývala ráda dětem 
položila právě tuto otázku, kdyby to bylo naživo. Ty, kteří mi pomáhali natáčet, jsem nechtěla mučit otázkami, aby 
neměli pocit, že jsou zkoušeni před kamerou. Zeptám se ale vás, které je to Boží slovo, u kterého je svrchovaně 
nutné, aby v nás zakořenilo:? Abychom uvěřili, byli zachráněni, a tak přinesli úrodu?  

Co si představujeme pod tou úrodou, to velmi úzce souvisí s tím, které Boží slovo nás napadne. Možná, 
předpokládala bych, že vás jako první napadlo Desatero. To by pak ta úroda byla etického rázu, tedy – že se budeme 
dobře a správně chovat. Je to příliš zjednodušující, ale řekla bych, že tak máme Desatero zařazené. Možná jste spíš 
vzpomněli na základní shrnutí zákona: Miluj Pána Boha svého a miluj bližního svého. Třeba někoho napadne jiné 
slovo, takové to nejspásnější: Ježíš byl vzkříšen. Nebo Ježíš je Pán. Nebo prostě jste si představili Slovo s velkým S, 
Ježíše Krista. Třeba někomu vytanulo na mysli vánoční: Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj. Dost možná 
někomu z vás hned přišel na mysl váš konfirmační verš. To mi pak třeba řeknete.  

Takto chápe Boží slovo text písně, která byla zařazená před kázáním:  

Moudrosti poklad z nebe je slovo Boží nám, jímž k poznání nám sebe přivádí Pán Bůh sám; toť světlo 
k zjevení nám v Kristu Boží tváře na věčné spasení, k životu sladká vůně a v mdlobách sílení.  

Tvé Pane slovo spásy se nikdy nezvrátí a slávy mu ni krásy věk žádný nezkrátí. Kdo věrně k němu lne, a jako 
k skále v moři se pevně k němu pne, ten šťastně všemu hoři i smrti unikne.  

Kdo jste viděl nedělkové video, snad si vzpomenete, že jsem tam počítala, kolikrát je v Bibli „Neboj se“, napočítala 
jsem 136 veršů v ekumenickém překladu. Už jsem dál nepočítala, kolik je to procent, ale řekla bych, že je na první 
pohled jasné, že to je tam mockrát. Používám jednoduchou pomůcku pro výklad Bible, a to: co je tam víckrát, je 
důležité. Z toho plyne, že volání „neboj se“ je velmi a velmi důležité.  

Pak je také v Bibli často výzva k víře, a tak bych za sebe slyšela to slovo, které vede k hojné úrodě jako: Neboj se, 
toliko věř. Hojná úroda by potom byla vytrvalost a naděje, to silné vědomí, že tma má omezenou platnost a před 
rozedněním bývá nejhustší. A to všechno tak, aby to bylo na nás vidět.  

 Dnes však je připomenuto slovo o blízkosti Páně.  Je to také slovo k naději a vytrvalosti , i k povzbuzení . Dnes to bylo 
vysloveno tak, že Bůh se sám stává malou svatyní tam, kde jsme. Tak bych tedy za sebe viděla to slovo Boží, které je 
do našich srdcí, myslí i duší rozséváno.  

Ó Otče věčný z nebe na stádce pohleď své, jež vydalo ti sebe a lásky žádá tvé; své svaté učení nám čisté 
zachovávej a k jeho plnění nám chuť i sílu dávej, k tvé slávy zvýšení. AMEN 

 

Varhany 
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Pane Ježíši Kriste,        

Promlouvej k nám, když se nám zdá, že to všechno trvá moc dlouho.  Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k tomuto světu, který je nemocný. Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k nám, neboť se nám zdá, že špatných zpráv je příliš mnoho. Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k tomuto světu, kde se mezi trápením s nemocí ještě množí vypočítavost, nelaskavost a 
hamižnost. Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k nám, kteří se bojíme o své milé Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k tomuto světu, kde je tolik lidí, kteří oplakávají své mrtvé. Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k nám, abychom uměli nést svým bližním pokoj, který ty posíláš.  Prosíme, Pane, smiluj se.  

Promlouvej k tomuto světu, ať tvé slovo způsobí pokoj tam, kde žádný není.  Prosíme, Pane, smiluj se.  

Pane Kriste, stojíme o tvé laskavé slovo spásy. Prosíme, Pane, smiluj se.  

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 
náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 
zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

3. čtení  Jk 1,18-20  

Z jeho rozhodnutí jsme se znovu zrodili slovem pravdy, abychom byli jakoby první sklizní jeho 
stvoření. Pamatujte si, moji milovaní bratří: každý člověk ať  je rychlý k naslouchání, ale pomalý k 
mluvení, pomalý k hněvu; vždyť lidským hněvem spravedlnost Boží neprosadíš.  

Ať vás Boží láska naplní radostí a pokojem, vždyť žijeme své dny i noci v jeho zaslíbení. Ať vám Boží pravda dává sílu 
k životu: vždyť jsme povoláni, abychom byli jeho svědky. Ať vás Boží naděje utvrzuje v jistotě: vždyť nás Bůh provází, 
abychom se nemuseli bát. Pán s vámi. Amen / PT 8/ 

Píseň 686  varhanní doprovod 

 

 

 

https://soundcloud.com/ecirkev/686-radujte-se-v-panu-vzdy?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody

